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مقابل رهبر انقاب اسلامي وارد گود 
شد، شعر خواند و بعد ميل گرفت و بقيه 
نوجوانان و جوانان داخل گود كاري كردند كه حضرت آقا به وجد 
آمدند و يك نقطه عطف در ورزش زورخانه اي ايران شكل گرفت. 
سخنان رهبر انقاب در خصوص ورزش باستاني نشان از عمق توجه 
و شناخت ايشان از اين ورزش داشت. سخناني كه توقع مي رود با 
به كار بستن آنها از سوي مسئولان ورزش كشور و فدراسيون ورزش 
زورخانه اي اين رشته اصيل ايراني از غربتي كه اسير آن شده است 

خارج شود تا شايد آن ايام فراموش نشدني باز هم تكرار شود. 

دلسوزي پيدا نمي شود
نگاه ما به ورزش زورخانه اي صرفاً ورزش��ي نيست. فرهنگ پهلواني و 
جوانمردي حاكم بر اين ورزش باعث مان��دگاري و محبوبيت آن بين 
مردم ايران زمين از زمان كهن تا كنون ش��ده اس��ت با اين وجود طي 
چند دهه گذشته زورخانه ها يكي بعد از ديگري از سطح شهرها حذف 
شدند. مخارج بالای حفظ و نگهداري زورخانه، حمايت  نكردن سازمان 
تربيت بدني گذشته و وزارت ورزش، تغيير سبك زندگي مردم و ظهور 
ورزش هاي جديد و درآمدزا را مي توان از علل اصلي اين فاجعه عنوان 
كرد؛ فاجعه اي كه حتي براي كم شدن تبعات و جبران خسارت هاي آن 
هم هيچ اقدامي نشد تا ورزش زورخانه اي از ياد بخش عظيمي از مردم 
برود.  جالب است كه حتي تشكيل فدراسيون جهاني اين رشته در ايران 
با مديريت خود ايراني ها هم به جاي حل مشكل تبديل به معضل شد تا 
همه در بهت و حيرت شاهد كشمكش هاي مسئولان اين فدراسيون با 
رؤساي فدراسيون ايران باشيم؛ موضوعي كه در نهايت به انزواي بيشتر 

ورزش زورخانه اي انجاميد. 
مهر علي باران چش��مه، رئيس فدراس��يون ورزش هاي زورخانه اي و 
كشتي پهلواني چند ماه قبل در نشست خبري واقعيت تلخي را عنوان 
كرد و گفت: »هيچ نهادي به ترويج فرهنگ پهلواني كمك نمي كند« 
و ادامه داد: »ستاد ترويج فرهنگ پهلواني و ورزش زورخانه اي از سال 
۸۸ تشكيل شده، اما واقعيت اين است كه در اين ۱۴ سال هيچ اتفاقي 
رخ نداده است. زورخانه ها بيشتر شخصي هستند و ما نمي توانيم براي 
آنها برنامه ريزي كنيم. شهرداري و نهاد ها نيز كمكي نمي كنند، حتي 
در هزينه هايي مثل آب، برق و گاز، كار س��خت اس��ت، ولي ما تلاش 
خودمان را مي كنيم. وزارت ورزش نيز بايد فعال تر شود. سال قبل از ۲۰ 
زورخانه   استان بازديد كرديم. عمر زيادي از اين زورخانه ها مي گذرد 
و بايد تدبيري اتخاذ ش��ود كه اين زورخانه ها حفظ ش��وند. بر همين 
اساس ملاقات هايي با ائمه جمعه اس��تان ها داشتيم تا بتوانيم ورزش 
زورخانه اي را ترويج دهيم. با وجود تمام اين مشكلات ۲۰ زورخانه را در 

كشور افتتاح كرديم.«
حقي كه داده نمي شود 

با تمام اين حرف ها اما حال و روز ورزش زورخانه اي اصلًا خوب نيست. 
هر چند برخي كارهاي جزئي انجام ش��ده اس��ت اما آنطور نيست كه 
بتواند زورخانه ها را به حال و روز گذشته و اقبال را به ورزش زورخانه اي 

برگرداند. پخش چند برنامه جسته گريخته در تلويزيون هم هر چند 
باعث توجه مردم شد اما مانند تب تندي كه زود عرق مي كند همه چيز 

خيلي زود فراموش شد. 
امروز ش��نيده مي ش��ود كه در پي مذاكره و توافق به عمل آمده ميان 
كيومرث هاشمي و علي اكبر محرابيان، وزراي ورزش و جوانان و نيرو 
به منظور حمايت از رش��ته پهلواني- آييني زورخانه اي، زورخانه هاي 
سراسر كشور از پرداخت هزينه آب و برق معاف شدند اما مشكل فقط به 
اينجا ختم نمي شود. همين حالا ورزش پهلواني و زورخانه اي با مشكلي 
به نام  »حق سفره« روبه روست. مردم اين ديار از ديرباز نگاهي متفاوت 
به پهلوانان محلات و شهر ها داشته اند و آنها را امين جان، مال و ناموس 
خود مي دانستند. در روزگار مدرن امروز هرچند ديگر صداي ضرب و 
زنگ زورخانه ها به سختي شنيده مي شود، اما اينها دليل نمي شود كه 
مردم نسبت به پهلوانان خود بي اعتنا باشند. هنوز كه هنوز است مردم 
كوچه  و بازار وقتي يك قهرمان و پهلوان كشتي را مي بينند توقع مهر و 

عطوفت دارند كه بتوانند به او تكيه كنند. 
با تمام اين حرف ها در وانفساي اقتصادي اين سال ها، حتي پهلوانان هم 
براي ياري رساندن به مردم نمي توانند به تنهايي قدم پيش بگذارند و بايد 
از سوي مراجع بالاتر و وزارت ورزش و فدراسيون هاي مربوطه حمايت 
شوند. اينجاست كه موضوعي به نام »حق سفره« به ميان مي آيد؛ حقي 
كه از سال هاي كهن وجود داشته و امروز بيشتر از قبل لزوم آن احساس 
مي شود، اما گويا اين حق كه برابر قانون بايد به پهلواناني كه بيش از سه 
بار موفق به دريافت بازوبند پهلواني كشور مي شوند، اهدا شود هم اين 

روز ها با برخي كج سليقگي ها ناديده گرفته مي شود. 
جالب است كه حق اين ورزش داده نمي شود اما در عوض منت مجاني 

شدن آب و برقش با سر و صداي زياد رسانه اي مي شود. 
غفلت ما و تحريف آيين زورخانه

در چنين اوضاع و احوالي كه دس��ت اندركاران ورزش كشور بر خلاف 
فرمايشات مقام معظم رهبري اهميت چنداني به حفظ و ترويج ورزش 

زورخانه اي نمي دهند همس��ايه ش��مالي ايران كه طي سال هاي قبل 
بسياري از آداب و س��نن ايران را به نام خود ثبت كرده در تلاش است 
ورزش زورخانه اي را هم ب��ه نام خود كند. تلاش ه��اي آذربايجان در 
خواب غفلت مسئولان ورزش زورخانه اي )چه فدراسيون جهاني و چه 
فدراسيون ايران( تا حدودي هم نتيجه داده  است هر چند باران چشمه 
رئيس فدراسيون آن را رد مي كند و مي گويد: »آيين ورزش زورخانه اي 
و كشتي پهلواني در سال ۱۳۸۹ به نام ايران در يونسكو به ثبت رسيده 
است. آذربايجان پيشنهاد داده بود كه فرهنگ پهلواني به نامش ثبت 
شود. در يونس��كو كه وزارت ميراث فرهنگي عضو آن است، مديركل 
مربوطه در جلسه شركت كرده بود. با وجود آنكه تذكر اين موضوع را به 
وزارت ميراث فرهنگي داده بوديم، اما يونسكو در نهايت تأييد كرد كه 

فرهنگ پهلواني به نام آذربايجان باشد.« 
البته درد تنها ثبت ورزش زورخانه اي به نام آذربايجان نيست بلكه نكته 
تأسفبار اين اس��ت كه ورزش پهلواني و جوانمردي ايران كه بر مبناي 

اخلاق مداري و باورهاي ديني ش��كل گرفته در حال تحريف شدن از 
سوي آذربايجان است به گونه اي كه چندي پيش پخش بخش هايي از 
يك مراسم در اين كشور باعث آزرده خاطر شدن تمام اهالي اين رشته 

شد، اما باز هم صدايي از مسئولان شنيده نشد. 
وزارت ورزش و فدراسيون ورزش هاي زورخانه اي سال گذشته مدعي 
شدند آذربايجان نتوانس��ته اس��ت ورزش زورخانه اي ما را به نام خود 
ثبت كند. اگر چنين ادعايي صحت دارد و ورزش زورخانه اي هنوز به 
نام ايران است پس بايد جلوي اين قبيل اقدامات گرفته شود. اينكه به 
بهانه ترويج اين ورزش در سطح جهان شأن و شئون آن ناديده گرفته و 
چيزي به جهان ارائه شود كه خلاف راه و رسم پهلواني است اصلًا قابل 

توجيه نيست. 
واقعيت اين اس��ت كه اگر دير بجنبيم نه تنها نام ورزش باستاني را از 
دس��ت خواهيم داد بلكه راه و رسم آن هم از س��وی ديگران تحريف 
مي شود و ديگر هيچ نشاني از اين ورزش كهن و اين ميراث جاويدان و 
ارزشمند ايران باقي نخواهد ماند. طي سال هاي گذشته شاهد بوده ايم 
كه انجام حركات دور از شأن اين رشته از سوی ورزشكاران خارجي و 
تبديل شدن گود مقدس زورخانه به »دانسينگ و استيج« براي شو هاي 
آنچناني گسترش پيدا كرده است، اما اينجا در ايران يعني مهد اين رشته 
فعلاً آقايان مسئول دلخوش به اين هستند كه مي توانند قبض آب و برق 

زورخانه ها را پرداخت نكنند. 
ضربه از خودي

يكي از مس��ائل تأس��فبار در خصوص ورزش زورخانه اي طي دو دهه 
گذشته كارشكني ها و رفتارهاي مغرضانه مسئولان ايراني فدراسيون 
جهاني اين رش��ته بوده و هس��ت. فدراس��يون جهاني براي پر كردن 
رزومه خود نقش بسيار مهمي در تحريف آيين ها و سنت هاي ورزش 
بومي ايران داشته و حتي هيچ واكنشي به حركات و برنامه هاي برخي 
كشورهايي كه خود را مش��تاق اين ورزش نشان مي دهند هم نداشته 

است. 
اختلاف با مس��ئولان فدراس��يون ايران هم از همان ابتداي تش��كيل 
فدراسيون جهاني كاملًا ملموس بود. دود اين اختلاف به چشم ورزش 
پهلوان��ي و زورخانه اي مي رود ب��دون اينكه كس��ي كاري انجام دهد. 
فدراسيون جهاني طي اين سال ها با رياست محسن مهر عليزاده حتي در 
امور مربوط به فدراسيون ايران هم دخالت كرده است و كارشكني هاي 
زيادي انجام داده تا جايي كه حالا فرياد اعتراض مسئولان فدراسيون 

ايران بلند شده است. 
مسعود ملكي، دبيركل فدراسيون ورزش زورخانه اي در اين خصوص 
مي گويد: »آق��اي مهرعلي��زاده و عواملش در مجموع��ه به اصطلاح 
بين الملل��ي ورزش زورخانه اي در طول س��ال هاي حض��ورش در آن 
مجموعه به هيچ گونه قواعد ملي و بين المللي پايبند نبوده و نيس��ت. 
مهرعليزاده بايد پاسخگوي اين همه بي اخلاقي، بي كفايتي و ناكارآمدي 
خود در بحث بين المللي كردن ورزش هاي زورخانه اي باشد. ۱۸ سال 
است كه با پول بيت المال خود و دوستانش به كشورهاي مختلف سفر 
مي كنند، ولي هيچ دس��تاوردي براي بين المللي ك��ردن اين ورزش 

نداشته  است.«

پهلواني هنوز حرف اول را در ورزش زورخانه اي مي زندجاي ورزش زورخانه اي و مرشدي در دانشگاه ها خالي است
هفت ، هش��ت  س��اله  بودم كه با 
ورزش زورخانه اي آش��نا شدم. 
آن هم خيلي اتفاقي. بعد از كسب 
عنوان قهرماني در نونهالان استان 
قم همس��ايه ما كه مرد بزرگي از 
پيشكسوتان ورزش زورخانه اي 
بود گفت مي داني اصل كش��تي، 
ورزش زورخان��ه اي اس��ت؟ من 
نمي دانس��تم ك��ه زورخان��ه و 
ورزش زورخان��ه اي چيس��ت. 
همانط��ور كه هنوز هم بس��ياري با اين ورزش باس��تاني ايران 
آش��نايي چنداني ندارن��د. وارد زورخانه كه ش��دم ضرباهنگ 
مرش��د مرا چنان به خود جذب كرد كه ديگر هرگز نتوانس��تم 
از آن جدا ش��وم به طوري كه ع��لاوه ب��ر ورزش  زورخانه اي با 
شاگردي مرشد اسحاقي به س��مت مرشدي هم كشيده شدم؛ 
 راهي كه در دانش��گاه نيز با خواندن موس��يقي و تربيت بدني

 دنبال كردم.
۳۰ سال حضور در اين رشته باعث ش��د تا با پوست، گوشت و 
اس��تخوان مش��كلات آن را لمس كنم. من دقيقاً از پايه  شروع  
كردم؛ از نونهالي، اما طي همه اين سال ها متوجه شدم كه مردم 
تا چه اندازه دانش و اطلاعاتش��ان در خصوص ورزش باستاني 
كشور همچون زبان مادري كه بايد پاس داشته شود كم است. 
در روزهاي جواني بار ها و بارها به واسطه اتفاقات تلخي كه نشان 
از  اطلاع نداش��تن مردم كه از اين رش��ته داشت، دلسرد شدم  
اما عش��قي كه در كودكي به اين ورزش در من ايجاد شده بود 
مانع از آن ش��د كه از زورخانه دور شوم. بارها شده بود وقتي به 
عنوان مرشد ضرب مي گرفتم برخي قديمي ها با دلخوري بلند 
مي شدند و مي گفتند مقلدين فلان مرجع بايد اين محل را ترك 
كنند، چراكه به گفته ايشان هرنوع موسيقي حرام است درحالي 
كه اين موسيقي مذهبي و سنتي ماس��ت كه آيت الله مرعشي 
علاقه زيادي به آن داشتند. همينطور امام راحل و حتي آقا كه 
همين چند روز پيش به تحس��ين پهلوانك هاي ما كه در بيت 

مقابل ايشان برنامه داشتند پرداخت. 

نداشتن دانش در خصوص ورزش زورخانه اي اما به مخالفت 
برخي قديمي ها با ضرباهنگ مرشد ختم نمي شد. در دانشگاه 
كه موسيقي مي خواندم متوجه شدم كه بسياري از دانشجويان 
و بيشتر اس��اتيد ما هيچ اطلاعي در خصوص مرشدي ندارند 
درحالي كه مرش��دي جزئي از هنر اس��ت و بايد زيرمجموعه 
خانه هنر و موسيقي قرار گيرد، در جشنواره ها حضور پيدا كند 
و مورد توجه كارگردان ها قرار گيرد تا بتوانيم آن را به درستي 
به دنيا معرفي كنيم. اما حت��ي وقتي تربيت بدني خواندم هم 
متوجه ش��دم ورزش زورخانه اي در تربيت بدني ما نيز جايي 
ندارد. البته مدتي است  در علمي- كاربردي از سوی فدراسيون 
و با حمايت هاي آن گنجانده شده اس��ت ،  اما توجه به ورزش 
زورخانه اي به عنوان ورزش باستاني ايران بايد به مراتب بيش 

از اينها باشد. 
 اخيراً آموزش و پرورش طرحي به اس��م ش��هيد طوقاني داده 
به اين شكل كه آن هفت ،  هش��ت و  ۱۰ دقيقه اي كه قرار است 
دانش آموزان سر صف ورزش كنند با ضرباهنگ مرشد باشد و 
قرار است اين مرش��د از جمع خود دانش آموزان باشد كه اين 
خيلي خوب است، چراكه هم مي تواند باعث استعداديابي شود 
و هم ايجاد علاقه بين دانش آموزان كند، اما بايد شاهد اجراي 
چنين طرح هايي در دانشگاه ها نيز باشيم. بايد به طور خاص و 
ويژه به اين رشته نگاه شود. درست است كه ورزش زورخانه اي 
زير نظر فدراسيون است اما مرشد ها مي توانند زير چتر حمايتي 
خانه موسيقي و هنر باشند. پر واضح است كه هنوز بستر لازم 
براي چنين اقداماتي مهيا نيست اما تش��ويق باستاني كاران از 
س��وی رهبري اين اميدواري را ايجاد كرد كه ش��رايط ورزش 
زورخان��ه اي تغيير كند. رادي��و ، تلويزيون و رس��انه ها بهترين 
ابزار براي تبليغ اين رش��ته و باز كردن باب آشنايي مردم با آن 
هستند. همانطور كه در عصر جديد ورزش زورخانه اي توانست 
دو مرتبه به واس��طه رأي مردم به فينال راه   يابد؛ موفقيتي كه 
نش��ان از جذابيت آن براي مردم داش��ت اما بايد دنبال اجراي 
طرح هاي اصولي و علمي باشيم. چرا نبايد ورزش زورخانه اي ما 
در دانشگاه ها تدريس شود؟ چرا استاتيد ما در دانشگاه و علوم 
 تربيت بدني نبايد با ورزش زورخانه اي،  تاريخچه و حركات آن 

آشنا باشند؟ 
بيش از۳۰ سال حضور در اين رش��ته باعث شده تا با مشكلات 
آن به خوبي آشنايي داش��ته باش��م. هرچند  هنوز تبليغات و 
زيرساخت هاي زيادي براي آشنايي مردم با اين رشته و استقبال 
عموم لازم است اما گاهي نيز اندكي زور مي خواهد براي پشت 
سر گذاشتن يك سربالايي و قرار گرفتن در سرازيري كه ديدار 
با رهبري و تشويق ايشان مي تواند همان اهرم براي قرار گرفتن 
ورزش زورخانه اي در سرازيري توجه باشد. زورخانه مثل مسجد 
دوم اس��ت اما تعداد زورخانه هاي ما كمتر از هزار عدد اس��ت. 

درحالي كه شهرهاي ما بيش از هزار است. 

ورزش زورخان��ه اي، ورزش باس��تاني ايران 
اس��ت، اما هنوز هم آنطور كه بايد و شايد در 
جامعه شناخته شده نيست و اطلاعات عموم 
مردم در خصوص آن بس��يار اندك است. اما 
خوشبختانه اتفاق خوشايندي كه در خصوص 
ورزش زورخانه اي وجود دارد اين اس��ت كه 
اين رشته همچنان همانطور كه در ذهن اكثر 
مردم اس��ت، خصلت پهلواني و جوانمردي 
خود را حفظ كرده و پهلواني جاي خود را با 
قهرماني عوض نكرده است به طوري كه شما 

در خلال مسابقات صراحتاً مي توانيد ببينيد كه ورزشكاران حتي رقباي خود 
را نيز تشويق مي كنند تا آنها  بهترين خود را ارائه دهد و بعد قهرماني نتوانسته 
است جنبه هاي پهلواني اين رشته را تحت تأثير قرار دهد و ورزشكاران تمام 
تلاش شان اين اس��ت كه در بحث مرام و معرفت از يكديگر جلوتر باشند نه 
رس��يدن به عنوان و قهرماني. مرامي كه بي ارتباط با آداب و رس��وم ورود به 
زورخانه و انجام ورزش باستاني نيست. شما وقتي وارد زورخانه مي شويد سر 
خود را خم مي كنيد كه خود نشانه خضوع و فروتني است. از سوي ديگر وارد 
گود كه مي شويد زمين را مي بوسيد كه هرگز فراموش نكنيد بايد خاك گود را 
خورده و مغرور نشويد. در واقع اصل ورزش زورخانه اي آموختن مرام ، معرفت 
و اصول پهلواني است كه تا به امروز به خوبي و آنطور كه بايد رعايت شده است، 
اما بايد شرايطي فراهم شود كه مردم هرچه بيشتر با اين ورزش آشنا و براي 
حضور در آن تشويق شوند.  البته كه در اين راستا مدتي است  فدراسيون در 
حال دادن مجوز تش��كيل آكادمي به استان هاست و هيئت هاي استان هاي 
مختلف مي توانند در اين زمينه درخواست دهند و طبق استانداردهايي كه 
فدراسيون در نظر دارد، مي توانند با ايجاد آكادمي ها در مسابقات وارد شوند و 
در بحث قهرماني فعاليت كنند. در اين صورت تمام وسايل و ابزارهاي ورزشي از 
جمله سنگ ، تخته شنا،  ميل،  كباده و... از سوی آكادمي ها در اختيار ورزشكاران 
قرار مي گيرد اما مسئله اين است كه با وجود تمام تلاش هايي كه برای احداث 
زورخانه در نقاط مختلف كشور شده است ، هنوز هم بسياری از شهرها زورخانه 
ندارند يا اگر دارند تعداد آنها كم اس��ت. درست همانطور كه تبليغات جهت 

علاقه مندي جوانان به اين رشته باستاني كم است. 
درميان تمام اين مسائل اما آنچه خيلي به چشم نمي آيد، مشكلات خدمت 
سربازي ورزشكاران اين رشته است. در ساير رشته ها،  ورزشكاران مي توانند با 
كسب عنوان قهرماني در رقابت هايي چون المپيك معافيت سربازي بگيرند 
اما در اين رشته اگرچه صحبت هايي براي پيگيري شده است اما هنوز اقدام 
قابل توجهي انجام نشده و اين اصلي ترين دغدغه ورزشكاران زورخانه اي است 
به ويژه دانشجويان. فكر مي كنم ورزش باس��تاني ايران ارزش آن را دارد كه 
اندكي مورد توجه بيشتر قرار گيرد. ورزش زورخانه اي تنها براي ايران است به 
طوري كه اگر چه چيزي حدود ۸6- ۸5 كشور به آن مي پردازند اما هنوز هم 
زمان مسابقات آسيايي و جهاني كه مي شود از ايران مربي و داور براي آموزش 
ورزشكاران به كشورهاي ديگر اعزام مي شود و فكر مي كنم همين مسئله دليل 
خوبي باشد براي  آنكه اندكي بيشتر به اين رشته توجه شود؛ ورزشي كه ضمن 

تضمين سلامت، مي تواند الگوي خوبي براي جوانان جامعه باشد. 
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88523060سرویس ورزشي

گروه ورزشي

پرونده
بررسی ورزش زورخانه ای

»يكي از توصيه هايي كه من چند سال قبل به مسئولان 
ورزش كش��ور كردم، اين بود كه اين ورزش باستاني را 
س��عي كنند بين المللي كنند. اين ورزش بسيار ورزش 
زيبايي اس��ت. اين گود ما، اين س��ردم و ض��رب ما، اين 
حركات ورزشي بس��يار زيبا، آن شنا، آن ميل گيري، آن 
ميل بازي، كار هايي كه مي كنند، اينها همه اش چيز هاي 
تماشايي براي هر علاقه مند به ورزش است. امروز ورزشي 
كه اينجا اين بچه ها كردند، از ورزش زورخانه اي كه ما در 
دوره جواني ديديم، انصافاً بهتر بود. هم چرخشان بهتر 
بود، هم ميلشان بهتر بود، هم شنايشان بهتر بود، هم كار 

پايشان بهتر بود، همه چيزش بهتر بود.« 

براي نسلي كه دنيايش گوش��ي همراه و تبلت و لپ تاپ و فضاي مجازي شده است حتماً قابل درك نيست 
اگر بگوييم روزگاري نه چندان دور مردم با صداي ضرب ش��يرخدا كه از راديو پخش مي شد از خواب بيدار 
مي شدند. آنها كه س��حرخيز تر بودند با نواي گرم او ميل مي گرفتند و شنا مي رفتند و...، خلاصه عالمي بود 
براي خودش، عالمي تكرار نشدني، عالمي كه نسل امروز هرگز نمي تواند لذت آن را درك كند، لذت ورزش 

زورخانه اي صبحگاه و صبحانه دور هم خانواده. 
نسل امروز حتماً دركي از زورخانه ندارد. جايي كه عصرها و ش��امگاه ها محلي بود براي جمع شدن عده اي 
مرد كه با ميل و كباده و سنگ قدرت نمايي مي كردند و با چرخ زدن هنرنمايي و بعد مي نشستند تا گره اي از 
كار خلق خدا باز كنند. تا گلريزاني بگيرند براي باز كردن گره  آنكه به چه كنم چه كنم افتاده يا آنكه به جبر 
روزگار پشت ميله ها رفته. اينگونه بود كه زورخانه و مرشد براي خودشان حرمتي داشتند و جايي قابل احترام 

با آدم هايي محترم و قابل اتكای يك محل. 
نسل امروز قطعاً دركي از اين همه زيبايي ندارد، چون ديگر زورخانه اي وجود ندارد. اگر هم با ضرب و زور و 
تلاش هاي برخي آدم هاي دلسوز چيزي باقي مانده باشد نگاه به آن صرفاً نگاهي سرگرم مآبانه است، نه نگاه 
به يك فرهنگ اصيل و راه و رسم زندگي و جوانمردي. به همين راحتي همه چيز به فراموشي سپرده شد، 

همه چيز فداي ماشين و تكنولوژي شد تا امروز حسرت آن روزگاران را بخوريم. 

 اين ورزش 
بايد بين المللي شود

يادش بخير
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